
RAZPOREDITEVŽE V PLANIH

Konec večnih presežkov
Vprvih sedmih mesecih letošnjega leta seje v

Ijubljanskih občinah spet nabralo na računih si-
sov družbenih dejavnosti več sredstev, kot smo
bili predvideli. Gre za nekaj več kot 193 milijonov
dinarjev, ki bi jih morali na podlagi sprejetih
dogovorov in usmeritev vrniti združenemu delu.
Namensko naj bi jih uporabili za pospeševanje
izvoza.

Odkar delujejo na področju družbenih dejavnosti samoupravne
interesne skupnosti, se srečujemo s problemom presežkov. Delavci
namreč plačujejo stroške delovanja družbenih dejavnosti na podlagi
samoupravno dogovorjenih prispevnih stopenj. Stopnje pa so dolo-
čene v odstotkih na podlagi osebnih dohodkov. To pa je vzrok, zakaj
ne moremo nikoli predvideti, koliko sredstev se bo nabralo na
podlagi prispevne stopnje, ki je določena v odstotku.

Samoupravne interesne skupnosti izdelajo svoje letne finančne
načrte na podlagi programov, ki jih predložijo izvajalci. Potem, ko
ugotovimo, koliko bomo za določeno dejavnost potrebovali sredstev
(koliko potrebujemo, denimo, za zdravstvo, šolstvo, kulturo in po-
dobno), izračunamo prispevno stopnjo. Pri tem izračunu pa nastane
problem. Podlaga za izračun prispevne stopnje je višina osebnih
dohodkov, ki pa ni fiksna. Vsako leto predvidevamo namreč porast
osebnih dohodkov za določen odstotek. Pred pričetkom vsakega
leta se dogovorimo, za koliko bodo lahko porasli osebni dohodki.
Določimo zgornjo mejo in jo zapišemo v planske dokumente. Pri-
spevno stopnjo izračunamo na podlagi številk, ki so zapisane v
planih. Te številke pa nikoli niso točne, ker narastejo osebni dohodki
vedno bolj, kot smo se dogovorili. In če je prispevna stopnja dolo-
čena na podlagi osebnih dohodkov (in še to v odstotkih), potem je
razumljivo, da se s porastom osebnih dohodkov poveča tudi masa
sredstev, namenjena za financiranje družbenih dejavnosti.

Kam zdaj s temi presežki? Resje, da obenem s cenami inosebnimi
dohodki naraščajo tudi stroški v družbenih dejavnostih. Zdravstvo se
namreč vedno otepa z izgubami in podoben je položaj tudi na drugih
področjih. Doslej smo presežke uspešno uporabljali prav v te na-
mene. Med drugim smo v preteklih letih prispevali znatna sredstva za
pokrivanje kroničnih izgub Kliničnega centra.

Zdaj so zadeve drugačne. Združenega dela ne moremo več obre-
menjevati in zato tudi sredstev, ki jih izločajo delavci za družbene
službe, ne mofemo uporabljati brez privoljenjatistih, ki so jih prispe-
vali. Če hočemo biti dosledni, potem moramo zmanjšati prispevne
stopnje brž ko ugotovimo, da se pojavljajo presežki. Tu pa spet
nastajajo težave tehnične narave. Delavci v združenem delu morajo
sprejemati dodatne samoupravne sporazume in se odločati prvič o
znižanju prispevne stopnje (običajno le za pol odstotka) in drugič o
namenski uporabi presežkov (zdaj jih uporabljamo za pospeševanje
izvoza). Razpravljati in odločati morajo na zborih in izgubljati drago-
ceni čas.

Na eni izmed zadnjih sej izvršnega sveta občinske skupščine v
Centru so zaradi tega predlagali, naj bi (če se že ne moremo izogniti
presežkom) predvideli razporeditev teh sredgtev že z letnimi plani, o
katerih tudi sicer odločajo sami delavci. S tem bi se izognili nepo-
trebnim sestajanjem in razpravljanjem med letom.

Povsem natančnega planiranja ne bomo doseg/i niko/i. Tega ni
uspelo tudi drugim v svetu. Vgraditi pa moramo v našsistem mehani-
zme, ki bodo preprečevali odtujevanjedohodkaod delavca. Hudova-
nje nad sisi, češ da imajo na svojih računih presežke, bo postalo z
ustreznimi dogovori in sporazumi med delavci v združenem delu
povsem odveč. Niko Isajevič


